
vrši v nedeljo, dne 28. novembra t. I. ob 11. 
uri dop. v risarski dvorani meščanske šole v 
Krškem po temle vzporedu: 

1. Pozdrav. Poročilo tajnikovo in bla
gajn ičarice. 

2 Predavanje g. c. kr. učitelj i ščnega 
profesorja L. Lavtarja o njegovi računski 
metodi. 

3. Volitev novega odbora. 
4. Slučajnosti. 
Glede skupnega kosila prosimo vse p. n. 

voditelje, da nam pravočasno javijo število 
udeležencev. 

O d b o r . 
Učit. drnštvo za kranjski okraj. Dne 

2. t. m. je zborovalo naše učit. društvo v ljud
ski šoli v Kranju. Ta dan ni ravno prav pri
meren za zborovanje. Člani se navadno raz
krope ta čas na vse strani, eni obiskati gro
bove svojih dragih, drugi zopet drugam. 
Jesensko zborovanje ima društvo navadno na 
4. oktober, ker je pa ta dan strašila po Kranju 
»Slomškarija", smo ji ga prepustili, da bi se 
končno še ne domišljevala, da ji delamo kon
kurenco. 

Prva točka dnevnega reda je bila tov. 
A. Novaka predavanje o modernem risanju. 
V svojem poročilu je poudarjal neobhodno po
trebo učnega načrta za šole vseh kategorij in 
je na podlagi risarij svojih učencev razvil 
kratek tak načrt za naše šole. Bazjasnil je učno 
postopanje v posameznih razredih in navedel 
vrsto predmetov, ki jih naj rešimo v ljudski 
šoli. Priporočal je tudi linealno risanje pred
metov in modeliranje z ilovico, se mu je svoj 
čas posebno na Bledu dobro obneslo. — Z ve
likim zanimanjem smo poslušali njegovo stvarno 
in strokovno predavanje, prepleteno z raznimi 
nasveti lastne izkušnje, ob sklepu pa smo dali 
glasno duška ter s pohvalnim odobravanjem 
zahvalili za njegov trud in delo. Izrazila se je 
tudi želja, da bi objavil tovariš svoje delo v 
kakem strokovnem listu, morda v »Popotniku". 
Upajmo, da ne brezuspešno! 

Pri slučajnostih se oglasi predsednik tov. 
Luznar, poudarjajo, s kakim zanimanjem je 
motril letošnje zasedanje dež. zbora, to pa tem 
bolj, ker je bil na vrsti zakonski načrt šolskega 
nadzorstva za Kranjsko. Politiška ekspozitura 
vseh hinavcev, sebičnežev in brezznačajneiev 
našega stanu, imenovana tudi »Slomškarija", 
je na svojem romarskem sestanku na Brezjah 
sklenila, da se mora ta zakon modernizirati, 
institucija kraj. šol. nadzornikov pa odpraviti. 
V zakonskem načrtu je določila klerikalna 
strahovlada, da ne le ostane ta institucija, 
ampak tisti, ki je po svojem poklicu in stro
kovnem znanju najbolj sposoben prevzeti ta 
posel, to je ljudskošolski učitelj — je izklju
čen, dasiravno lahko postane po veljavnih za
konih deželni šolski nadzornik, še celo naučni 
minister, četudi ne v Avstriji. S to določbo je 
pokazala klerikalna stranka vse svoje neome
jeno sovraštvo in zaničevanje do ljudskošol
skega učiteljstva, obenem pa dala »Slomška
riji" najhujšo brco, saj je bila to njena kardi
nalna zahteva na romarskem sestanku na 
Brezjah in oba učitelja poslanca sta takrat gla
sovala za odpravo kraj šol. nadzornikov, v 
Ljubljani pa — kot pristna klerikalna 'značaja 
— sta glasovala — kontra. Stvar »Slomškarije" 
je, če misli še nadalje mirno prenašati udarce 
svojih katoliških somišljenikov, mi pa kaj ta
kega ne mislimo mirno trpeti, ampak povzdig
nimo svoj glas, da nas slišijo na cesarskem 
Dunaju. Na to predlaga sledečo resolucijo:*) 

Viioko c. kr. ministrstvo za uk in bogočastje 
na Dunaju. 

V novem zakonskem načrtu šolskega nad
zorstva na Kranjskem stoji določba: 

Krajni šolski nadzornik more [biti vsak, 
kdor ima pasivno volilno pravico za občinski 
zastop, izvzemši ljudskošolske učitelje. 

Tudi ne more postati predsednik, ne na
mestnik kraj. šol. sveta. 

Učiteljsko društvo za kranjski šolski okraj 
je pri svojem zborovanju v Kranju dne 2. t, m. 
sprejelo sledečo resolucijo, v kateri izjavlja 
svoje prepričanje, da se ta določba ne strinja 
z državnimi osnovnimi zakoni, ki dovoljujejo 
vsakemu državljanu pristop k vsem javnim 
službam, in da se tudi ne strinja z obstoječimi 
šolskimi zakoni, po katerih sme postati ljud
skošolski učitelj okrajni, deželni, ali tudi krajni 
šolski nadzornik. 

Glede na to prosi: 
Visoko c. kr. ministrstvo za uk in bogo

častje naj blagovoli vse potrebno ukreniti, da 
se navedena določba iz zakonskega načrta 
izloči. 

štajersko. 
UCiteljsko drnštvo za mariborsko 

okolico je zborovalo dne 11. t m. v mali 
dvorani Narodnega doma. Zborovanja se je 
udeležilo 5 gostov in 25 članov. Gostje so bili 
tovariši, ki se udeleže učiteljskega izpita v Ma
riboru. Obilo uspeha! Predsednik pozdravi 
člane in goste in obžaluje, da se zborovanja 
ni udeležilo več udov, ker je bil lep jesenski 
dan. Vsak ud je po pravilih moralno dolžan, 
se udeležiti zborovanj in tudi sodelovati. Naj 
se ne vzamejo te besede kot graja, marveč v 
izpodbujo. 

Spomni se v vzneseni besedi umrle so
proge tov. Hauptmana Pokojnica je bila do
brohotna in priljubljena gospa in blaga, vse 
časti vredna soproga is mati. Izgubiti jo, je 
za tovariša tem bridkeje! V imenu učiteljstva 
izreka svoje sožalje in v znamenju tega se 
vzdignejo vsi navzoči s sedežev. Bodi v traj
nem spominu. 

Sodrug in tovariš ravnatelj Ner&t je do
končal svoje aktivno delovanje v našem stanu 
in vstopil v zaslužen pokoj. Tov. Nerat je bil 
leta in leta sem buditelj in dramitelj učitelj
stva in je žrtvoval vse svoje moči v povzdigo 
našega stanu in bil po »Popotniku" naš du
ševni voditelj in izobraževalec. Znano je s ka
kimi težavami se je boril za obstanek »Popot
nika", a vendar ni obupal in ga po trudapol
nem delu privedel do viška, ki ga zavzema 
sedaj. Deloval je čez 30 let in vsakdo ve, kaj 
se reče toliko let učiteljevati. Prav iskreno mu 
želimo, da bi kmalu okreval — bolezen ga je 
položila na postelj — in še mnogo let uživat 
zasluženi pokoj. Bavnatelj Nerat je dokaj let 
častni član našega društva in ne vemo, kako 
bi ga še bolj počastili. A prosimo ga, naj 
ostane naš član in naj učiteljstva ne pozabi. 
Tole našo prošnjo mu tudi predsednik na
znani. 

Tudi tov, Jurij Arnuš v Sv. Jakopu v 
Slov. Gor. je vstopil v pokoj in je zasluženega 
počitka tembolj potreben, ker ga muči precej 
opasna bolezen. Najtopleje mu želimo, naj 
kmalu okreva in še dolgo let ostane ohranjen 
našemu društvu. 

Gospica Franica Novakova je zapustila 
caš okraj, kjer je učiteljevala tekom časa in 
je premeščena v Poljčane! Tovariški pozdrav! 
Tovariš Janko Medved je uspešno dovršil {pro
stovoljno vojaško leto in ga presrčno pozdrav
ljamo v našem društvu. 

Preide se k dnevnemu redu. Prebere se do
pis, v katerem prosi brivec Brglez v Šolski 
ulici, da bi ga gosp. učitelji posečali in ga 
priporočali na drugod. Sploh bi se prosilo vse 
tovarišice in tovariše, naj odločno podpirajo 
narodne trgovce, obrtnike itd. Priporoča se g. 
G. Veixl v Gosposki ulici, ki ima krasen izbor 
raznih umetniških in krajevnih razglednic. 
Tudi se naj podpira slovenski slaščičar v Zg. 
Gosp. ulici. 

Okrožnica »Zveze* v Celju od S. septem
bra 1909 naznanja: 

a) konstituiralo se je novo vodstvo in 
predsedništvo: predsednik Mešiček, podpred
sednik Petriček, tajnik Šijanec, blagajnik Gnus, 
odbornika Pesek in Pušenjak. 

b) članarina za »Zavezo" od uda po 
1 K; članarina za učit. društvo se naj zviša 
na 4 K (v poslovnem letu 1910 tudi za naše 
društvo obvezno; naša blagajnica izkazuje 30 K 
primankljaja.) 

Okrožnica od »Lehrerbunda" na zastop
nike učiteljstva v okr. šol. svetih: 

Letos se vrši redna revizija plačilnih raz
redov. Odšla so na okr. šol. svete ukazi, da 
naj sestavijo posebno komisijo, ki bo preisko
vala tozadevne razmere. Lehrerbund poživlja 
vse zastopnike učiteljstva v okr. š. svetih, da 
naj izrečejo odločno: 

1. takšna revizija nikakor ne odgovarja 
regulaciji plač, kakršno zahteva učiteljstvo; 

2. pri posvetovanju naj izprožijo in ute
meljujejo, da bo učiteljstvo le tedaj spoznalo 
regulacijo za pravilno, če bo odgovarjala njih 
zahtevam. Zatorej naj prosi ob tej priliki (redni 
reviziji) okrajni šolski svet, da se odpravi kra
jevni plačilni sistem in se uvede vmeščanje po 
4 najnižjih činovnih razredih drž. uradnikov. 
(Okr. šol. svet v Mariboru je temu pritrdil in 

Iz naše organizacije. 
Kranjsko. 

Pedagoško društvo r Krškem. Pod
pisani odbor vljudno vabi vse p. n. člane, da 
se udeleže društvenega občnega zbora, ki se *) Tako naj store tudi druga učit. društva! 

Uredn. 



vposlal tako sestavljeno prošnjo na pristojne 
mesto.) 

Dravski »Prosveti" se odgovori v pismu 
Dva važna predloga sta se sklenila in se poro
čata dotičnim. 

Poročilo o skupščini »Zaveze" v Mari 
boru in o zborovanju »Lehrerbunda" i 
Gradcu odpadeta, ker sta izšli v stanov 
skih listih. 

Učiteljsko društvo zboruje dne 6. pro 
sinca 1.1910. Še prihodnji četrtek, t. j . 13. 1.10. 
se še naznani posebno. Pred zborovanjem si 
vrši pevska vaja v Narodnem domu ob 3/4 10. 
cenjene pevke in pevci se vljudno prosijo 1 
izvežbanju. 

Isti dan se tudi predava o metodiki petjs 
v ljudski šoli. G. glasbeni učitelj Hinko Dru
zovič se naprosi za tale predmet. Presi se zs 
mnogoštevilno udeležbo! 

Vsem želi vodstvo: obilo sreče za Nove 
leto in veselo snidenje ob zborovanju! 

P. E. 
Slovenjebistriško učit. drnštvo je 

zborovalo dne 11. t. m. v Slovenski Bistrici: 
udeležba je bila precej slaba. Iz golih oseb
nosti se odtegujejo razni člani društvenim se
stankom, ki so itak dovolj redki. Pa tudi opra
vičiti se odsotnim ne zdi vredno. 

Predsednik tov. Ko ki pozdravi zboro
valce ter specialno novodošli tovarišici gdč, 
Franjo Novakovo in Albinco Lasbaherjevo h 
Poljčan. 

V toplih besedah se spominja pred krat
kim umrlega tovariša Miroslava Lašnika ki 
ga je nemila usoda na tako tragičen način iz
trgala iz naših vrst. V znak sožalja vstanejo 
navzoči. 

Za tem omenja tov. predsednik, da je 
stopil v dogovor z društvom za »Haftpflicht
versicherung" ter postane naše društvo z novim 
letom član te zavarovalne družbe 

Prav zanimiv je bil referat tov. Špana, 
ki nam je podal v »Slikah iz počitniškega po
tovanja" vpogled v ustroj šolstva na Laškem, 
Nišje Avstrijskem in Hrvaškem, oziroma o 
šolah v Gemoni, Lilienfeldu in Lepoglavi, po
sebno pozornost je zbujalo poročilo o slednji, 
ki jo nazivajo tam kot »lepoglavsko repu
bliko". 

O »Zavezinem" zborovanju v Mariboru 
je poročal kot delegat tov. Vršič prav kratko, 
ker je bila itak večina društvenikov prisotna, 
oziroma čitala podrobno poročilo v »Učiteljskem 
Tovarišu". 

Prihodnje zborovanje se vrši prosinca 
1910. 


